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E
l 81% dels joves sent angoi-
xa a l’hora de respondre o 
fer una trucada per telèfon. 
Així es desprèn en una en-

questa realitzada als Estats Units per 
part de la plataforma Bankmycell, on 
la major part d’aquests reconeixia 
que preferia no atendre la persona 
que els intentava contactar i optava 
per enviar-li un missatge. De fet, a la 
pregunta de si preferirien tenir da-
des de navegació il·limitades en lloc 
de trucades, un 88% hi va respondre 
favorablement. «Crec que té molt a 
veure amb el canvi de paradigma 
que estem vivint», va valorar al res-
pecte la secretària del Col·legi Ofici-
al de Psicòlegs d’Andorra (Copsia), 

EL PERIÓDICO DE CATALUNYA / MANU MITRU

33 Un grup de joves fa ús dels seus telèfons mòbils.

El 81% dels joves sent angoixa 
quan ha de contestar una trucada
Un 75% reconeix que evita agafar el telèfon en 
situacions que els pot consumir molt de temps

El Copsia al·lega un «canvi de paradigma» en la 
societat, que està més avesada a la fugacitat

LÍDIA LÓPEZ
ESCALDES-ENGORDANY

@waitforlil

NOVES FORMES D’INTERACCIÓ

Ariadna Alonso, que va detallar que 
«hi ha hagut un canvi en la societat 
i cada vegada som menys tolerants 
a l’espera», i fins i tot «hi ha una per-
cepció de pèrdua de temps».

I és que tal com recull el resul-
tat de l’enquesta, el principal mo-
tiu pel qual els joves eviten contes-
tar les trucades, apuntat per un 75% 
dels casos, és davant d’aquelles que 
ja preveuen que els poden consu-
mir molt de temps. «El sociòleg Zyg-
munt Baumant parlava de la moder-
nitat líquida, fent referència a una 
societat on tot és fluid i efímer, i pen-
so que les relacions també han esde-
vingut efímeres», va matisar Alonso. 
Tornant a l’estudi, els altres motius 
que els enquestats van mencionar 
de cara a evitar certes trucades van 
ser: si són de persones dependents 

ons despertin preocupació o puguin 
fer pensar als pares que el seu fill es-
tà enganxat al mòbil». 

D’altra banda, l’enquesta també 
va preguntar als joves les excuses 
que feien servir amb més freqüèn-
cia per justificar que no contestessin 
la trucada. La resposta més habitual 
era, en un 63% de les ocasions, que 
no havien sentit el telèfon. A con-
tinuació, un 12% s’excusa general-
ment per no tenir bona cobertura i 
el 9% argumenta que es troba en una 
reunió. Finalment, l’enquesta va de-
manar de quines persones era més 
possible que n’esquivessin les truca-
des, on la primera resposta van ser la 
dels amics, en un 29% de les respos-
tes, seguida del 25% de pares i famí-
lia. En un 21%, les trucades que més 
s’evitaven eren les de companys de 
feina, però en el cas del superior, es 
reduïa al 14%. Per últim, l’11% de-
fugia les trucades de la seva parella.

En darrera instància, la secretà-
ria del Copsia va fer referència a un 
element de seguretat a l’hora de co-
municar-se per missatges de text o 
notes de veu: «Aquesta via de comu-
nicació et facilita un temps per pen-
sar i reescriure». Una situació que 
no es dona en el moment que es con-
testa una trucada, on segons la psi-
còloga es produeix «una manca de 
control, i això també genera un cert 
neguit». Tot i això, Alonso va con-
cloure que aquests sentiments i re-
accions «no s’han de reduir única-
ment a l’ansietat o l’angoixa, sinó 
que també hi pot haver altres influ-
ències que desanimen a contestar la 
trucada». H

Tema del dia SALUT 
MENTAL

88% dels enquestats 
preferiria tenir dades il·limitades 
en lloc de trucades.

63% s’excusa assegu-
rant que no ha sentit el telèfon, i 
el 12% per tenir mala cobertura.

29% esquiva les truca-
des dels amics, i només l’11% 
evita respondre la seva parella.

les xifres

fet que «estan més acostumats a in-
teraccionar a través de les xarxes so-
cials», i que tal com va recordar Alon-
so «parteixen de la mateixa base: són 
estímuls efímers que satisfan el de-
sig del moment». Sigui com sigui, la 
secretària del Copsia es va mostrar 
partidària de no fer d’aquesta qües-
tió un element genèric dels joves, 
puntualitzant que «també és una 
qüestió individual i de com cada per-
sona afronta les situacions que se li 
presenten». En aquest sentit, Alonso 
va compartir que «des de la calma, 
hem d’analitzar què està passant i 
com és que els joves tenen tanta inte-
racció a les xarxes, i si és que hi ha al-
guna cosa més al darrere», i evitant 
caure en una actitud «alarmista», tot 
i reconèixer que en primera instàn-
cia «és normal que aquestes situaci-

Alonso remarca 
que els joves estan 
més acostumats a 
interaccionar a través 
de les xarxes socials

(64%), per convidar-los a un esdeve-
niment (55%), perquè l’altra voldrà 
un favor (49%), quan hi pot haver 
una discussió (46%), perquè altres 
persones poden escoltar la conversa 
(41%), o quan es tracta de responsa-
bilitats de la feina (37%).

En la mateixa línia, la psicòloga 
va remarcar que en aquesta nova 
forma de relacionar-se «hi ha un ele-
ment generacional dels anomenats 
millennials i zeta», en definitiva, pel 
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No és 
d’estranyar quan 
tots només fem 
servir WhatsApp

El 81% dels joves sent angoixa 
a l’hora d’agafar el telèfon

cutor necessita un favor o, un 37%, 
quan es tracta de responsabilitats de 
feina. Tot plegat, però, no resulta es·
trany quan cada vegada més, millen-
nials i zeta –tot i que també boomers–, 
fem servir el WhatsApp per qualsevol 
motiu: entrevistes de feina, coman·
des de la compra o conèixer algú per 
primera vegada. Així, és evident que 
per a les generacions més joves, i les 
que vinguin d’ara endavant, la nor·
malitat passarà per una interacció 
amb els altres a través d’una pantalla. 

L’enquesta també recull les excu·
ses que fan servir els joves quan no 
agafen el telèfon i, sovint, es justifi·

U
n estudi realitzat recent·
ment als Estats Units de·
termina que el 81% dels 
joves sent angoixa a l’hora 
de contestar trucades tele·

fòniques. Una xifra que extrapolada 
a Andorra no variaria gaire, ja que els 
usos i costums relacionats amb el mò·
bil i les xarxes socials a banda i ban·
da de l’Atlàntic són molt similars. De 
fet, la secretària del Col·legi Oficial 
de Psicòlegs (Copsia), Ariadna Alon·
so, apunta al canvi que la societat ha 
viscut en els últims anys, en què s’ha 
perdut tolerància a l’espera i s’ha op·
tat per tot allò efímer. I és que el 75% 

dels joves enquestats assegura que 
evita respondre una trucada en situ·
acions que els poden consumir molt 
de temps propi. Sorprèn, també, que 
gairebé la meitat reconegui que es fa 
el sord quan sap que el seu interlo·

quen a través d’un missatge escrit: 
la majoria s’escuda en què no l’ha 
sentit, especialment quan es tracta 
d’amics, seguit de la família, els com·
panys de feina i la parella. 

La clau de tot plegat segurament 
sigui que les xarxes socials, o fins i tot 
les notes de veu dels serveis de missat·
geria instantània, faciliten un temps 
per pensar i reescriure, tot i que des 
del Copsia demanen anar més enllà 
de l’angoixa i l’ansietat i, a escala in·
dividual, determinar què hi ha «al 
darrere» i les influències que provo·
quen que un no vulgui contestar el 
telèfon.

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.
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J
a fa temps que estem vivint 
en un estat de desafecció po·
lítica important. La gent ca·
da vegada dona menys im·

portància a la política, i no només 
aquí, a Andorra, sinó que és un feno·
men estès a nivell de Europa. Això 
provoca el creixement del suport a 
partits populistes i de valors poc de·
mocràtics. Els polítics ens deceben, 
fracassen en la seva tasca com a re·
presentants nostres i fan que cada 
vegada sigui més feixuc pensar i ac·
tuar respecte aquesta situació.

Hem arribat fins aquí a causa de 
diferents factors, alguns dels quals 
potser no imputables als nostres di·
rigents, però d’altres directament 
relacionats amb els seus interessos 
i accions. Per exemple, una crisi eco·
nòmica com la passada, o sanitària, 
com la present, sempre provocarà 
que un govern es desgasti, encara 
que aquest ho gestioni amb eficièn·
cia. Tanmateix hi ha d’altres que són 
directament provocats per l’actua·
ció tant del que governa com del que 
fa oposició. Els comportaments des·
honestos, o el distanciament de la 
classe política dels interessos de la 
ciutadania, fan que la població deixi 
de creure en la democràcia. La con·
tractació a dit d’una empresa uniper·
sonal propietat d’un conegut d’un 
membre del Govern, la minsa jus·
tificació de les baixes pensions, els 
possibles draps bruts d’una empre·
sa vinculada a un cap de Govern, o 
presumptes tractes de favor per part 
del poder executiu a aquest, són els 
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fets que van trencant la confiança de 
la ciutadania vers el sistema polític.

Això se solucionaria amb una 
oposició ferma, que fos capaç de pre·
sentar una alternativa que permetés 
el poble creure en el sistema polític. 
Però accions com una intervenció 
oficial basada en un plagi d’un pro·
grama d’un partit d’un altre país, o 
un membre del Consell General que 
per motius personals abandona un 
grup polític on representa a un col·
lectiu de votants per establir·se com 
no adscrit, no ajuden massa.

Però això no és cosa només 
d’aquesta legislatura. La cúpula del 
govern anterior està investigada ju·
dicialment per prevaricació en una 
actuació sobre la banca d’aquest pa·
ís. També recordem accions passa·
des d’aquell govern, com és el cas de 
Martí connection o el transport de me·
tall preciós a través de vàries fron·
teres, semblaria ser que tanmateix 
amb tots els papers correctes.

No ens enganyem, bona part de 
l’actual classe política busca la in·

fantilització de la ciutadania, per tal 
de seguir actuant en benefici propi, 
i no en el del poble. Volen que ens de·
sanimem, que els deixem fer, i que 
els més crítics ja no tinguem ni ga·
nes d’anar a votar, la qual cosa els 
ajudarà a conservar les cadires en el 
Consell General amb els vots asse·
gurats.

Si realment volguessin el millor 
pel poble i pel país, ja de fa temps 
haurien millorat la seva estratègia, 
enfrontant·se als problemes soci·
als, creant projectes d’interès per a 
la ciutadania, fent reformes institu·
cionals per combatre la corrupció o 
professionalitzant la funció pública 
on calgui, en lloc de contractar em·
preses externes.

Hem de lluitar contra això. Recor·
dem una reflexió de Charles de Gau-
lle, que sembla profètica: «He arribat 
a la conclusió de que la política és un 
assumpte massa seriós com per dei·
xar·lo en mans dels polítics». H
Membre de la CPN de Progressistes-
SDP

SUBIRATS
ÀNGEL
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Es diu que el canvi climàtic ha arribat per 
quedar-se i deu ser cert. Si no, no es registrarien 
temperatures primaverals en èpoques d’hivern

MEDPORTELECTRIC

boira, sí, perquè aquest fenomen 
de la inversió tèrmica és complex i 
alhora bell. Especialment bonic és 
pujar cap al Port d’Àger i contem-
plar el Montsec sense cap impedi-
ment mentre a sota un mar de boi-
ra amaga la vall d’Àger, Corçà, Agu-
lló i tots els pobles que queden per 
sota d’aquesta serra del Prepirineu. 
Molta gent s’hi va a fer fotos perquè 
la climatologia també té molt de po-
ètic i d’estat d’ànim. 

Ja sé que de la portada d’EL PE-
RIÒDIC me n’he anat a parlar del 
temps però és que de vegades també 
és notícia. I no parlo tant dels fenò-
mens climatològics extrems, com 
les riuades, les tempestes de neu o 
del torb sinó de tot el que gira en-
torn a les estacions. Quan sortim de 
la boira, en un tres i no res comen-
cen a florir els ametllers. I gairebé 
sense adonar-nos-en els fruiters fan 
el mateix camí. A Aitona han con-
vertit en una verdadera atracció tu-
rística la floració dels fruiters, un 
espectacle únic que tothom hauria 
de veure alguna vegada. Aquests 
mateixos arbres es tornen de color 
ocre a la tardor, com passa també 
en algunes valls de la muntanya. 
Deia que a vegades el temps és notí-
cia. El fenomen de la floració i el seu 
aprofitament turístic n’és un bon 
exemple, com ho és també quan la 
climatologia no respon als canons 
als que estem acostumats, com és 
el cas del bon temps d’algun hivern 
(com ressaltava la portava d’aquest 
diari). Són coses del clima medi-
terrani que, per exemple, no pas-
sen tant en llocs com la Val d’Aran. 
M’ho va recordar l’exalcalde de Les, 
Emili Medan, un dia que el vaig sa-
ludar al seu poble. En un costat del 
túnel de Vielha feia sol però a l’altre 
costat, ja en plena Occitània, plo-
via. Allí hi ha clima atlàntic i l’Emili 
m’ho va resumir amb la següent fra-
se: «És un altre país». Acabo l’article 
i m’adono que he recorregut al tò-
pic del temps però he aconseguit no 
parlar de la covid. Quan el tanco, pe-
rò, estem a zero graus. A fora ja gela. 
Com toca en aquesta època de l’any. 
Segurament aquests dies també en 
farem notícia. H
Periodista

res, de totes maneres, va per barris. 
Pels que som de les terres de Ponent 
(altres prefereixen dir-ne la Terra 
Ferma o el Pla de Lleida) és habitual 
que els mesos d’hivern siguin tant 
o més freds que a la muntanya. O, 
almenys, que la sensació de fred és 
igual o pitjor. Això s’explica pel fe-
nomen de la inversió tèrmica, la 
boira, que des de finals de desem-
bre i fins a la tercera setmana de ge-
ner es fa ama i senyora de les nos-
tres terres. A vegades no s’hi veu ni 
un borrall. En el meu cas, que acos-
tumo a plegar tard del diari i faig el 
trajecte de nit de Lleida a Balaguer 
no veig un ruc a dos passes. Sort en 
tinc que ja són molts anys de con-
ducció amb aquestes condicions cli-
màtiques i la costum fa que gaire-
bé ni me n’adoni. Però tornant al 
clima, una cosa que em fa pujar la 
mosca al nas és quan des de la televi-
sió s’anuncia anticicló (això és sinò-
nim de boira) i es fa notar que mitja 

É
s dimarts 4 de gener. El 
dia abans de la vigília de 
Reis (els Reixos que diem 
a les terres de Ponent). Els 
que ens dediquem al peri-

odisme, però, difícilment podem 
acompanyar els nostres fills a les ca-
valcades que enguany han tornat a 
una certa normalitat, tot i que amb 
mascareta i moltes pors a causa de 
la pandèmia. M’adono mentre es-
cric aquestes línies que he tornat 
a citar aquella paraula que no vo-
lia dir. I no per res sinó perquè tinc 
la sensació que em faig pesat al par-
lar sempre de la crisi sanitària. Pe-
rò mentre això duri em penso que 
no em quedarà altre remei. Mentre 
faig aquesta reflexió torno a fer una 
visita per les pàgines web dels dia-
ris. M’aturo amb la portada d’EL PE-
RIÒDIC i miro encuriosit. «Un mi-
ler de positius en l’últim cap de set-
mana», titula el rotatiu dirigit per 
Julià Rodríguez. A sota, en una ti-
ra de cap a cap em torno a encan-
tar amb la primera pàgina, aque-
lla en què els periodistes posem tot 
allò que l’endemà haurà de cridar 
l’atenció als nostres lectors. Diu ai-
xí: «Rècord de calor en un mes de 
desembre» i fa notar que les tempe-
ratures van tocar sostre a finals de 
desembre a l’estació d’Engolasters: 
18,4 graus. Déu n’hi do. Torno a mi-
rar la portada i m’adono que fa pocs 
dies al meu diari en vaig fer una de 
molt similar: el rècord de contagis 
per obrir edició i la foto amb un ter-
mòmetre de farmàcia marcant els 
18 graus a les portes del mes de ge-
ner per sota. Al capdavall l’actua-
litat és bastant similar en ambdós 
territoris.

Però tornem al temps. Es diu que 
el canvi climàtic ha arribat per que-
dar-se i deu ser cert. Si no, no es re-
gistrarien aquestes temperatures 
primaverals en una època de l’any 
en la qual el fred acostuma a ser pro-
tagonista. Això de les temperatu-

Catalunya va en mànigues de cami-
sa. Quan això passa a Lleida ens pe-
lem literalment de fred i potser per 
això són moltes les persones que els 
caps de setmana se’n van a Salou o 
Cambrils o pugen a la muntanya. 
I no precisament per esquiar sinó 
per tenir unes hores de sol. 

A Lleida som terra d’extrems. A 
l’hivern no s’hi pot estar de fred i a 
l’estiu fa una calor que escalda les 
pedres. Ho sabem/n prou bé totes 
aquelles persones que han passat 
el juliol i l’agost collint fruita. Pe-
rò aquest és el nostre clima. Sec i ex-
trem, que potser també forma el ca-
ràcter de la gent. Tornant a la boi-
ra, però, hi ha algunes costums que 

fins i tot són curioses de recordar. 
A Menàrguens, que és un poble to-
cant a Balaguer, fan festa major a 
mig gener, durant la Setmana dels 
Barbuts, que acostuma a ser la més 
freda de l’any. Tenen de patró a Sant 
Vicenç, que segons la tradició «treu 
la boira del torrent i posa el vent». 
En el cas que el dia del sant encara 
hi hagi la broma per damunt del po-
ble (a la boira també se li diu així) la 
gent de Menàrguens deixa el patró 
sense llum tot l’any. És a dir, que no 
li encenen ciris. La boira també pot 
ser pixadora (que et deixa xop si t’hi 
estàs gaire estona dins) o gebradora 
(que fa la sensació d’una nevada de 
bon matí). N’hi ha diversos tipus de 

Més enllà de les valls

Quan el temps és (bona) notícia
No parlo de fenòmens extrems, com riuades o tempestes de neu, sinó de tot el gira entorn a les estacions

Guillaumet
FRANCESC
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Entrevista a la cònsol major de la capital 3 Balanç de meitat de legislatura i perspectives de futur
COMÚ D’ANDORRA LA VELLA/TONY LARA

«Tornarem a plantejar el telefèric 
al pic de Carroi i, si no funciona, 
aquest serà l’últim intent»

Conxita 
Marsol 
Cònsol major d’Andorra la Vella

La cònsol major 
d’Andorra la Vella, 

Conxita Marsol.

La cònsol major d’Andorra la Vella, 
Conxita Marsol, fa balanç d’una pri-
mera meitat de legislatura marcada 
per la covid-19 i presenta les princi-
pals iniciatives per als pròxims dos 
anys a la capital. De moment, però, 
descarta presentar-se a cap de Go-
vern i mostra el seu suport incondi-
cional a l’actual, Xavier Espot. 

–Quin balanç fa d’aquesta primera 
meitat de legislatura?
–�o podem fer un balanç sense par-�o podem fer un balanç sense par-
lar de covid. Lamentablement, el ba-
lanç d’aquests dos primers anys de 
mandat és haver treballat, haver 
lluitat, haver-nos adaptat a una pan-
dèmia mundial, però sense renun-
ciar a fer coses que eren necessàries 
per a la parròquia i que, malgrat tot, 
hem pogut tirar endavant, com la re-
modelació de l’avinguda d’Enclar, 
del carrer Callaueta o de la plaça de 
la Rotonda. En definitiva, zones que 
tot i el coronavirus vam considerar 
que no es podien quedar enrere i 
ho hem aconseguit. Hem fet molt 
menys del que segurament hauríem 
fet si no hi hagués hagut la pandè-
mia, que ens ha desgastat força i ens 
ha obligat a estar pendents de la sa-
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«El meu objectiu és 
fer d’Andorra la Vella 
el centre econòmic 
administratiu, una 
capital verda i amb 
qualitat de vida»

lut i retardar tota mena de projectes 
i activitats, com la festa major o la fi-
ra. El 2020 va ser un any molt atípic 
que ens agradaria no tornar a viure.
 
–Què es podria haver fet millor?
–Sempre es poden fer coses millor i 
depèn dels ulls amb què es mirin es 
poden haver pres unes decisions o 
unes altres. Però crec que nosaltres 
hem fet el que tocava en cada mo-
ment i vam apostar fort per ajudar 
els comerços i les famílies i, sobre-
tot, per tenir la parròquia neta i po-
lida, especialment per evitar conta-
gis. A escala urbanística, sí que s’han 
retardat projectes, com el de l’estadi 
comunal, però crec que tampoc era 
el més important ni el més urgent. 
Per sort, durant els quatre anys an-
teriors ja havíem fet moltes coses i 
no ens hem trobat amb res impres-
cindible. Pel que fa a la gestió exclu-
siva de la pandèmia, crec que el Go-
vern ho ha fet molt bé, perquè per 
afrontar una situació desconeguda 
com aquesta cal ser valent i decidit. I 
no només el Govern ha fet una bona 
gestió; també la ciutadania, perquè 
tothom ha col·laborat i s’ha consci-
enciat de la gravetat de la situació.

–Com encara els dos pròxims anys?
–Amb molta il·lusió i amb moltes ga-

nes que passi la pandèmia i poder-
nos dedicar exclusivament a treba-
llar en la parròquia. Crec que tots vo-
lem recuperar la salut i tornar a fer 
una vida normal en una normalitat 
prepandèmica. El meu objectiu és 
fer d’Andorra la Vella el centre eco-
nòmic i administratiu, convertir-la 
en una capital sostenible i amb qua-
litat de vida, per a les persones, però 
també amb molta activitat.

–En l’últim Consell de Comú es va 
aprovar un pressupost de 50 milions 
d’euros, 13 dels quals es destinaran 
a noves inversions. 
–Una de les inversions més impor-
tants serà la zona de la Rotonda, que 
consta de diverses fases i la pròxima 
anirà des del passeig del riu fins al 
pont de París, amb les fonts llumino-
ses i so, que entenem que aportaran 
un plus a la part comercial de la par-
ròquia i que li hem de donar el mà-
xim atractiu. Cada un d’aquests dos 
projectes, calculem, tindran un cost 
d’un milió i mig d’euros. Després 
continuarem treballant en l’embe-
lliment i l’accessibilitat de tots els 
carrers, començant pel de la Llacu-
na, que necessita una remodelació 
considerable, igual que els passat-
ges de l’Aigüeta i Europa. També aca-
barem la separativa de Santa Colo-

ma, que ja ha iniciat una transfor-
mació espectacular. I, finalment, 
tenim pendents molts quilòmetres 
de voravia, als quals hi hem desti-
nat un milió d’euros. Després hi ha 
altres partides per a infraestructu-
res més petites i a llarg termini, però 
aquestes serien les més importants.

–Per què creu que en moments de 
crisi com l’actual cal engegar grans 
obres? Hi ha qui no ho acaba d’en-
tendre i diu que no és el moment.
–Jo crec que sí que és el moment. 
Som un país turístic, i d’això n’es-
tic convençuda i en soc ben consci-
ent, i vivim del turisme i com a tal 
hem de ser atractius, i Andorra la 
Vella ha de ser una parròquia atrac-
tiva. I ja no només pel turisme, sinó 
pels seus ciutadans que han de viu-
re en bones condicions, en espais 
oberts, sense cotxes i on els infants 
puguin jugar amb llibertat. Sovint 
imagino com hauria estat passar la 
pandèmia amb l’avinguda Meritxell 
sense ser una zona de vianants i crec 
que hauria estat un drama. En can-
vi, ara la gent hi pot passejar sense 
preocupacions. S’ha demostrat que, 
malgrat tot, els turistes continuen 
venint i cada vegada busquen noves 
experiències. I cap aquí encarem la 
nostra política.
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i s’ha de fer a la capital. Falta trobar 
la millor ubicació i crec que si no ha-
gués estat per la covid i les festes de 
�adal ja hauríem tingut aquesta re-
unió. 

–Tampoc és que hi hagi moltes opci-
ons per a la ubicació.
–�o; estem parlant del terreny de la 
plaça de braus o d’uns altres propie-
tat del comú a la Margineda.

–I quina és la seva preferència?
–A mi m’agradaria molt que estigu-
és al centre de la ciutat, perquè per-
metria reduir, precisament, la mo-
bilitat i donar feina als hotels i nego-
cis de la zona. Però és cert que és una 
infraestructura molt gran, molt apa-

–Efectivament, hi ha molts turistes i 
això a vegades provoca col·lapses. 
Hi ha alguna solució?
–�o. Bé, sí que hi ha una solució: que 
tots comencem a caminar una mi-
ca més i fem servir més el transport 
públic. En aquest sentit, des del co-
mú hem fet una aposta important 
pel transport públic, oferint el bus 
comunal a 10 cèntims d’euro el bit-
llet –gratuït en cas que es disposi de 
l’abonament mensual nacional– i 
incrementant el pressupost per fer 
més ampli el servei actual. La solu-
ció també passa perquè les empre-
ses fomentem els plans de mobilitat 
sostenible i fins i tot canviant la ma-
nera de portar els nostres fills a l’es-
cola, perquè és evident que quan hi 
ha vacances escolars la circulació és 
millor. Hem de canviar de mentali-
tat i d’actitud, però sé que això no es 
pot fer en un any, ni en dos ni en tres, 
però a poc a poc ho hem d’intentar. 
I a partir d’aquí, és clar, s’haurien de 
millorar grans infraestructures.

–Si es fomenta el transport públic, no 
caldran més aparcaments?
–A Andorra la Vella no calen més 
aparcaments. A l’entrada de la ciu-
tat, sí, però al centre donem un ser-
vei ben dimensionat. Per això estem 
llogant terrenys a Santa Coloma, per 
intentar aconseguir que, sobretot 
les persones que treballen a la capi-
tal, deixin el seu vehicle privat als 
afores i des d’allà es desplacin amb 
el bus comunal o busos llançadora, 
el que alhora generaria més segure-
tat viària i menys contaminació. És 
cert que tres dies a l’any es bloque-
gen gairebé tots els aparcaments del 
centre de la ciutat, però tenint en 
compte que en un parell d’anys tin-
drem una inversió privada de 900 
places, crec que Andorra la Vella co-
brirà totes les necessitats. 

–Hem de creure en la sostenibili-
tat, però potser encara falten espais 
verds dins la parròquia, no?
–Un dels 13 milions previstos per in-
versions és justament per a un parc 
que farem entre el final d’Andorra 
la Vella i el principi de Santa Colo-
ma perquè complementi la connec-
tivitat verda entre el parc Central i el 
parc de la Serradora. Hem de comen-
çar a buscar-li un nom, però ja tenim 
el projecte damunt la taula i ben avi-
at obrirem el concurs. Esperem que 
aquest nou parc convidi a passejar 
i, malgrat que estem envoltats de 
muntanyes, tinguem la sensació de 
ser en una autèntica zona verda. 

–No resulta difícil això de voler com-
binar una parròquia pels ciutadans i 
pels turistes?
–Jo penso que no, perquè tot el que 
sigui agradable i millori la qualitat 
de vida agrada a ciutadans i turistes. 

–I el turisme actual que té la parrò-

quia és de qualitat o encara és una 
assignatura pendent?
–�o només Andorra la Vella, si 
no tots sempre parlem que volem 
menys turisme i de més qualitat, 
però ara mateix l’important és que 
tinguem turisme. És cert que a poc 
a poc aquest va millorant, però no 
hem d’oblidar que si volem turis-
me de qualitat, haurem de tenir una 
oferta de qualitat i per això a Andor-
ra la Vella apostem per una bona 
imatge per a tothom.

–Què opina de la posada en marxa de 
l’Aeroport d’Andorra-La Seu?
–Estem molt contents i crec que, per 
fi, podem dir que ja era hora. Jo, que 
ja tinc una edat, puc assegurar que 
fa molts anys que en sentíem a par-
lar. Tenir vols setmanals amb Ma-
drid em sembla que situa Andorra 
en el mapa i, si realment volem te-
nir turisme de qualitat, tenir un ae-
roport és fonamental, és bàsic. És un 
primer pas i ara caldrà que, a poc a 
poc, es vagin ampliant les línies.

–Creu que és viable l’arribada d’un 
tramvia a la vall central?
–Tot és viable, però aquest és un pro-
jecte a molt llarg termini. Hem de 
ser conscients de les dimensions de 
les carreteres que tenim i que calen 
espais segregats, però no ho sé. Tant 
de bo ho aconseguim i avui dia tot és 
possible, però crec que encara triga-
rà arribar. L’important és apostar-hi 
i començar a pensar-ho i potser ini-
ciar-ho per trams.

–L’aturada del projecte del telefèric 
al pic de Carroi ha estat un fracàs?
–Ha estat una decepció, no un fra-
càs. �osaltres hi crèiem i n’estàvem 
convençuts. És veritat que la pandè-
mia no ens ha ajudat i que apostar 
per arribar fins a Pal va canviar una 
mica el projecte inicial que nosal-
tres havíem parlat amb alguns ope-
radors. Voler anar més lluny també 
encaria el projecte i, potser, en plena 
crisi sanitària, no tothom estava dis-
posat a fer una inversió tan gran. Pe-
rò nosaltres ens ho tornarem a plan-
tejar i, tinc molt clar, que faré un úl-
tim intent ni que sigui per arribar a 
Carroi, sense tancar cap porta. Esta-
ríem encantats de convertir-nos en 
peu de pistes. En pocs dies prendrem 
la decisió i, si no funciona, aquest se-
rà l’últim intent, però el farà aques-
ta corporació. Volíem haver-ho acla-
rit el mes de desembre, però no espe-
ràvem l’arribada de l’òmicron. 

–En quin punt es troba l’edifici mul-
tifuncional?
–Tot i que depèn del Govern, el Co-
mú d’Andorra la Vella ho té molt 
enfocat. Estic molt contenta que 
l’Executiu hi vulgui destinar un 
pressupost important i sembla que 
tothom, i així ho ha manifestat el 
cap de Govern, té clar que s’ha de fer 

ratosa, i que potser serà massa força-
da en un centre ciutat de les nostres 
dimensions, perquè no som Madrid, 
ni Barcelona, ni tan sols Lleida. Hem 
d’acabar de decidir-ho.

–En l’edició de la fira del 2021, va ma-
nifestar que li agradaria que aquella 
fos l’última vegada que es fes al parc 
Central, ja pensant en el multifuncio-
nal, però no sembla possible, oi?
–�o, és impossible. Crec que l’última 
edició serà l’últim any del meu man-
dat, encara ens queden dos anys ben 
bons de fira al parc Central. El mul-
tifuncional serà una cosa d’enverga-
dura, que per molt de pressa que va-
gi la seva construcció, requerirà un 
parell d’anys, com a mínim. 

–Què pot aportar la parròquia d’An-
dorra la Vella a la problemàtica de 
l’habitatge?
–�osaltres som, ja ho he dit i ho tor-
naré a dir, l’únic comú que ha fet un 
esforç important i ha cedit al Govern 
un terreny valorat en molts diners, i 
cèntric, perquè s’hi construeixin ha-
bitatges a preu reduït. És una cosa 
en la qual hem cregut i apostat des 
del primer moment, que va ser el dia 
abans que esclatés la pandèmia. El 
Govern hi està treballant i nosaltres, 
sent conscients de la problemàtica i 
dins les nostres possibilitats, farem 
el que podrem. 

–Com va la prova pilot de la recolli-
da de residus porta a porta al barri 
del Cedre?
–Molt bé. De fet, s’hauria d’haver 
acabat el mes de desembre, però 
vam decidir mantenir-la perquè en-
tenem que s’hi ha de quedar. Hem 
allargat el contracte sis mesos, per-
què durant aquest temps determi-
nem en quins barris més ho volem 
implantar de manera definitiva. 
L’ideal seria arribar a tota la parrò-
quia, però sabem que ara com ara hi 
ha zones en què és complicat. 

–La pandèmia ha aturat la reforma de 
l’estadi comunal. Quan es reprendrà 
el projecte?
–L’estadi comunal d’Andorra la Ve-
lla és un referent al país; va ser el pri-
mer i justament per això necessita 
una remodelació integral, i el comú 
la farà. És cert que hi hem donat mol-
tes voltes i, tot i que jo ja no vull po-
sar més l’excusa de la pandèmia, és 
cert, hi ha hagut una pandèmia i en-
cara hi és, i el concurs d’idees va que-
dar aturat. Després vam adjudicar 
l’avantprojecte al guanyador i el 22 
de desembre ens el van presentar. 
Ara tenim un mes per analitzar-lo, 
encarregar les obres i programar-les. 
El projecte s’ha readaptat a la nos-
tra realitat, disminuint el nombre 
de seients i baixant la graderia, pe-
rò mantenint la pista d’atletisme i 
el camp verd homologat, tot i que no 
és la nostra vocació que això sigui un 

estadi de futbol, i s’hi crea un espai 
molt important que és una plaça pú-
blica i la unió amb Andorra la Vella. 
Ara l’estadi comunal queda separat 
de la capital pel riu i una de les carre-
teres més importants del país; amb 
aquest projecte, el riu es converteix 
en una gran plaça i des de l’altre cos-
tat, per sobre la carretera, s’acce-
deix a l’estadi. Crec que, més enllà 
de l’esportiu, és un projecte urbanís-
tic de qualitat, que ha d’estar enlles-
tit l’any 2025 per acollir els Jocs dels 
Petits Estats.

–Aquest és el seu últim mandat com 
a cònsol major. Per què li agradaria 
ser recordada?
–Jo vull que se’m recordi per haver 
treballat per la parròquia d’Andorra 
la Vella i per intentar transformar-
la. Tinc una gran vocació de servei i 
m’agradaria haver aportat un plus, 
dedicant-hi moltes hores. Les coses 
no surten per casualitat, sinó per-
què hi ha algú que les treballa i hi es-
tà a sobre... Em quedaria amb haver 
fet de l’avinguda Meritxell una zona 
de vianants i amb la transformació 
de Santa Coloma, que era imprescin-
dible acabar amb les seves inundaci-
ons. I ho he fet amb tots els equips 
que he tingut que, entre tots, hem 
tornat a «recuperar l’orgull», que va 
ser el lema de la primera campanya 
electoral.

–Ha pensat en un possible relleu?
–Això és molt difícil. Hi ha el cònsol 
menor, que és el meu col·laborador 
principal i és una persona jove, for-
mada i preparada i és una bona op-
ció. Però no només dependrà de mi, 
sinó que també dependrà d’ell i del 
partit. És molt aviat encara.

–Es postularà a cap de Govern?
–�o, no ho crec. Li correspon a Xa-
vier Espot tornar-se a presentar; en-
cara li queda una mica per acabar 
el seu primer mandat, que s’ha vist 
afectat per la pandèmia i penso que 
no ha pogut desenvolupar moltes 
de les coses que volia. Si em neces-
sita, jo estaré al seu costat i li dona-
ré tot el suport, però no em pertoca 
a mi. �o se sap mai a la vida, però en 
aquests moments la meva prioritat 
és acabar els dos pròxims anys, que 
seran molt intensos, a Andorra la Ve-
lla. Tenim molta feina.

–El que sí que té clar és que Demò-
crates s’ha de presentar en solitari.
–Sí. Un partit com el nostre, amb vo-
cació de govern i que els últims anys 
s’ha anat forjant amb victòries con-
tundents tant comunals com a l’Exe-
cutiu, no pot no presentar-se en soli-
tari, no tenim cap necessitat. Això 
ho tinc claríssim. Poden existir al-
tres fórmules per les llistes territori-
als; a mi no és el que més m’agrada, 
però han tingut el seu èxit i, bé, de 
tot se n’aprèn. H

«Vull que se’m recordi 
per haver aportat un 
plus a la parròquia. 
Per l’avinguda 
Meritxell i la reforma 
de Santa Coloma»

«No crec que em 
presenti a cap de 
Govern. Li correspon 
a Espot i, si em 
necessita, jo estaré al 
seu costat»
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Els infermers insisteixen en la 
importància de la tercera dosi
Els professionals de la salut preveuen un increment dels contagiats després de les festes

G.M.

33 La infermera, Gemma Ballester, en la zona de vacunació ubicat a la plaça dels Braus.

@laia_bautista

Els infermers insis-
teixen en la impor-
tància de la tercera 
dosi per combatre 
el virus de la covid. 
Així ho va traslla-

dar la vocal del Col·legi Oficial d’In-
fermeria d’Andorra (COIA), Gemma 
Ballester a EL PERIÒDIC. A més, va 
assenyalar que els professionals de 
la salut preveuen un augment dels 
contagiats després de Reis.

La vocal del COIA va insistir en 
la importància de la tercera dosi, ja 
que, segons els experts, «augmenta 
la immunitat de la persona, la qual 
pot haver disminuït o perdut amb 
el temps, i d’aquesta manera per-
met a l’individu protegir-se davant 
el virus de la covid i de les sevs vari-
ants». Per aquest motiu va manifes-
tar que tothom hauria de vacunar-
se per poder fer encara més notable 
l’eficàcia de les vacunes. «Està de-
mostrat que les vacunes estan fun-
cionant per evitar la malaltia greu i 
la mort per covid. La vacuna és una 
qüestió que afecta a tota la salut pú-
blica i, per tant, no és només un te-
ma de protecció personal, sinó tam-
bé de protecció col·lectiva davant 
el virus», va explicar recordant que 
«ara mateix les vacunes són la mi-
llor arma que tenim per lluitar con-
tra la malaltia, per això ens hem de 
vacunar tots».

En un altre sentit, Ballester va 
explicar que alguns professionals 
de la salut que en un primer mo-
ment no volien vacunar-se ja han 
fet el pas. «Tots hem d’anar a l’una, 
si no, no ens en sortirem», va pun-
tualitzar. Així doncs, va voler recor-
dar que l’eficàcia de les vacunes per 
lluitar contra la covid ja està demos-
trada gràcies a les dades que els pro-
fessionals de la salut han recopilat 
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se senten més preparats per poder 
fer front la situació sanitària actu-
al. «La primera onada ens va agafar 
desprevinguts i ara ja sabem com 
hem de fer les coses i com ens hem 
de protegir», va manifestar. Ara bé, 
tots els professionals se senten més 
cansats i frustrats, perquè «quan la 
cosa semblava que anava millor, al 
cap de poc, tornava a empitjorar, i 
així successivament». Ballester va 
explicar que des de l’arribada de la 
variant òmicron al Principat que ha 
provocat un increment de contagis, 
l’hospital ja ha activat el pla de con-
tingència en funció del nombre de 
malalts ingressats a la Unitat de Cu-
res Intensives (UCI). «A mesura que 
van canviant les fases dins del pla de 
contingència, es va reubicant el per-
sonal als serveis que s’han d’esfor-
çar (com per exemple a la zona de 
vacunació i a l’UCI) i alguns serveis 
es disminueixen a mínims de perso-
nal», va detallar.

Així doncs, la infermera va indi-
car que els símptomes de la covid 
i de la seva última variant són els 
mateixos, tot i que la variant «sem-
bla que dona una simptomatologia 
més lleu, similar a un refredat». Per 
aquest motiu, va voler recordar que 
si bé sempre hi ha gent que pot estar 
més greu, la majoria de la població 
que es contagia d’òmicron ho pot 
arribar a confondre amb un refre-
dat comú o la grip, fet pel qual l’in-
crement de la malaltia és major pe-
rò més lleu respecte a altres soques.

Per últim, la situació actual de 
la llei marc «s’està parlant amb Go-
vern i s’estan duent a terme reuni-
ons de treball», va comunicar Balles-
ter, destacant la predisposició del 
Govern davant la constitució de la 
llei, un fet que va assegurar que els 
està duent pel bon camí, tot i la situ-
ació sanitària actual. H

METEOPYRENEES

33 Cues al Pas de la Casa.

Fortes nevades a cotes altes 
i llargues cues a Sant Julià

El primer Govern executiu 
celebra 40 anys d’història

La nevada que es va dur a terme la nit 
de dissabte a ahir va obligar els con-
ductors a prendre precaucions a l’ho-
ra de posar-se davant el volant arreu 
del país. Segons va informar el Depar-
tament de Mobilitat, es va activar la 
fase groga a la CG-2 a Canillo, a la CG-
3 i CG-4 a la Massana i també a l’RN22 
d’accés a França. En aquests punts de 
la xarxa viària, per tant, era necessa-
ri circular amb els equipaments es-
pecials.

Per la seva banda, el Servei Meteo-
rològic va indicar que les precipitaci-

ons es van estendre arreu d’Andorra, 
amb una cota de neu situada a 1.500 
metres durant tota la jornada d’ahir. 
Tot i això, una massa d’aire càlida va 
fer pujar la cota fins als 2.000 metres 
a la nit. S’esperen pluges fins a aque-
lla cota a partird’avui, tot i que se-
ran més abundants al nord del país. 
L’acumulació de neu a la Cortinada 
va arribar fins als vuit centímetres.

Pel que fa a l’estat del trànsit, Mo-
bilitat va informar que es van produ-
ir fins a dos quilòmetres de retenci-
ons a la CG-1, a l’entrada de Sant Julià 
de Lòria en sentit nord, i a la CG-2 a la 
sortida del Tarter en sentit sud i en-
trada de Canillo en sentit sud a conse-
qüència dels controls policials per ve-
rificar l’ús dels equipaments per part 
dels conductors. A més a més, al Pas 
de la Casa es van formar llargues cu-

El trànsit també es va veure 
afectat al Pas de la Casa a 
causa de la meteorologia

MOBILITAT COMMEMORACIÓ

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El primer Govern executiu es va po-
sar en marxa fa 40 anys. El 8 de ge-
ner de 1982, Òscar Ribas va esde-
venir el primer cap de Govern de 
la història del Principat. El procés 
va començar un any abans (1981) 
amb la creació del Consell execu-
tiu, que va començar reformes im-
portants al país que van culminar 
amb l’entrada en vigor la Constitu-
ció el 1993. Aquestes mesures van 
convertir Andorra en un Estat in-
dependent, de dret, democràtic i 
social, i van establir la nova defi-

El procés va culminar amb 
l’entrada en vigor de la 
Constitució l’any 1993

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

nició de competències de les ins-
titucions. En aquest moment, el 
cap de Govern adquiria la capaci-
tat de nomenar un Govern i assu-
mia el poder executiu. Ribas, que 
va ostentar la màxima responsa-
bilitat de l’Executiu des del 1982 
al 1984 i del 1990 al 1994,  va pro-
nunciar el primer discurs en cata-
là a la seu de l’ONU. H 

es i fortes retencions durant tot el cap 
de setmana a causa de la nevada que 
va afectar en gran mesura la frontera 
francoandorrana. 

Les previsions per aquesta setma-
na auguren precipitacions modera-
des durant el dia d’avui a tot el Prin-
cipat i la cota de neu se situa a més de  
2.000 metres, tot i això, s’espera que 
el sol es deixi veure durant la resta de 
la setmana, segons les informacions 
del servei meteorològic. H

«[El certificat] garanteix 
que la gent que està 
allà sempre estarà més 
protegida que els que no 
estan vacunats»

GEMMA BALLESTER
VOCAL COL. OFICIALINFERMERIA

cràtics i administratius que s’han 
«saltat» i de l’altra, perquè tot el 
món va centrar-se a trobar una cura 
per lluitar contra la malaltia.

INFERMERS/ D’altra banda, Balles-
ter va traslladar que els sanitaris 

des d’inicis de la pandèmia, fet pel 
qual va insistir que «no vacunar-se 
perjudica a tots».

Quant al certificat covid en es-
pais tancats, com bars i restaurants, 
la infermera va considerar que el 
seu ús serveix per «garantir que la 

gent que està allà, està més protegi-
da que els que no estan vacunats».

Pel que fa a la rapidesa en la crea-
ció de les vacunes, Ballester va con-
siderar que hi ha hagut dos factors 
que han agilitzat l’aparició dels vac-
cins: d’una banda, els passos buro-

GOVERN D’ANDORRA

33 Òscar Ribas durant el jurament.
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EL PERIÓDICO DE CATALUNYA / JOAN CORTADELLAS

33 Un operari en una fàbrica de vehicles.

@waitforlil

ECONOMIA

L
es cadenes de producció 
en el sector de l’automòbil 
s’han vist directament im-
pactades per la pandèmia 

del coronavirus, al punt que actu-
alment, per determinats models o 
equipaments, el temps d’espera fre-
ga els 12 mesos. «M’atreveixo a dir 
que estem al llindar d’un any pràcti-
cament», va posar en relleu el presi-
dent de l’Associació d’Importadors 
de Vehicles d’Andorra (AIVA), Car-
les Sansa, que va matisar que «no es-
tem dient que no hi hagi producte, 
sinó que no hi ha tot allò que vol-
dríem». En aquest sentit, Sansa va 
exposar que després de la primera 
onada i el confinament, l’afectació 
va començar «amb períodes transi-
toris de tres o quatre mesos», però 
posteriorment, i a conseqüència de 
les successives onades del virus que 
s’han anat produint, aquest període 
es va anar allargant.

Tal com va detallar el president 
de l’AIVA, el primer impacte de la 
pandèmia a la producció de vehi-

Alguns models 
de cotxe freguen 
els 12 mesos per 
estar disponibles
L’AIVA remarca que la 
pandèmia ha impactat 
arreu de la producció

LÍDIA LÓPEZ
ESCALDES-ENGORDANY

cles va ser en relació amb els conta-
gis dels equips humans, pel fet que 
«si no hi havia contagis a la fàbrica, 
n’hi havia a la cadena de transport, 
sinó a l’agència de duanes, sinó al 
mateix concessionari...». I posteri-
orment, els efectes van ser majori-
tàriament en el transport. «Tothom 
recordarà les històries dels conte-
nidors que van quedar apartats en 
algun moll on el trànsit va quedar 
aturat», va puntualitzar Sansa, que 
també va remarcar que «posterior-
ment, s’ha reactivat el consum i hi 
ha hagut més demanda que dispo-
nibilitat, cosa que ha afectat direc-
tament a components». 

A continuació en la cronologia 
d’afectació, el president de l’AIVA 
va recordar que «els més coneguts i 
anomenats són els que tenen a veu-
re amb l’electrònica: els xips», un 
element que es pot trobar a pràcti-
cament qualsevol aparell. No obs-
tant això, Sansa va remarcar que «la 
casuística ha estat molt diversa, i 
ha pogut faltar un pedal del fre, un 
retrovisor, o un administratiu que 
no pot fer un tràmit d’exportació». 
En definitiva, va valorar que aquest 
context «ha provocat determinades 
mancances que no són generalitza-
des, però que se’n ressenten especi-
alment tots aquells que necessiten 
un component dels països asiàtics 
i que tenen una alta demanda». És a 

«[El mercat d’ocasió] 
és un sector 
que ha crescut 
exponencialment i ara 
començarà a tenir la 
mateixa problemàtica»

Carles Sansa
PRESIDENT DE L’AIVA

factors, i el client també», i fent refe-
rència en aquest sentit que hi ha ha-
gut diferents respostes per part dels 
compradors: des dels que s’han re-
signat a l’espera perquè volien un 
model, equipament i color concret; 
al que ha estat disposat a adaptar la 
demanda al que podia trobar en es-
toc; i un tercer que no ha pogut es-
perar i ha tingut una relació direc-
ta amb el mercat d’ocasió. Així, al 
voltant d’aquest darrer cas, Sansa 
va declarar que «és un sector que ha 
crescut exponencialment i ara co-
mençarà a tenir la mateixa proble-
màtica, perquè a poc a poc s’ha anat 
estenent», tot i reconèixer que «ha 
viscut una època d’esplendor».

Amb la mirada posada a aquest 
any, des de l’AIVA auguren, pel que 
fa a la manca d’estoc, que «hem d’as-
sumir que això s’ha quedat i que se-
rà molt difícil que millori el 2022», 
i per tant, «hem d’aprendre a treba-
llar amb disponibilitats molt limi-
tades, amb períodes d’entrega que 
s’allarguen i amb un increment dels 
costos». Per tot plegat, Sansa va con-
siderar que l’any encetat, «es presen-
ta bo pel que fa a xifres de treball, pe-
rò complicat en relació amb l’accés 
a la matèria primera». H

Els models més 
ressentits han estat 
els que necessiten un 
component dels països 
asiàtics i d’alta demanda

dir, que «els cotxes més venuts i de-
manats són els que tenen més pro-
blemes de disponibilitat».

RESPOSTA DELS CLIENTS /  Davant 
d’aquesta casuística, el president de 
l’AIVA va detallar que «hem hagut 
d’aprendre a conviure amb aquests 

ARXIU ANA

33El camp de Prada de Moles, a Encamp.

Encamp invertirà com a molt 
10 milions al Prada de Moles

El Comú d’Encamp s’ha marcat un 
màxim de 10 milions d’euros a l’esta-
di de Prada de Moles per evitar posar 
en risc les finances comunals i les ac-
cions dels pròxims mandats. La còn-
sol major de la parròquia, Laura Mas, 
manifesta que la xifra sorgeix d’una 
anàlisi i que seria el límit que es po-
dria aportar al projecte, tot posant en 
relleu que no es tracta d’una quanti-
tat oficial perquè «encara no conei-
xem els projectes que es puguin pre-
sentar i no sabem si se’ns demanarà la 
participació o si nosaltres la voldrem 
fer. Hem d’esperar a obrir les ofertes», 

a finals d’aquest mes. Així, assenyala 
que és per aquest motiu pel qual ni en 
la darrera revisió del marc pressupos-
tari ni en el pressupost del 2022 no hi 
ha una partida destinada a la cons-
trucció del nou camp de futbol. En re-
ferència al concurs, des del comú es-
peren que almenys es presenti una 
oferta i que compleixi tots els requi-
sits marcats al plec de bases amb la in-
tenció que l’adjudicatari sigui capaç 
de «gestionar un estadi d’aquestes ca-
racterístiques amb totes les activitats 
paral·leles que s’hi integraran per do-
nar riquesa a la parròquia».

Mas recorda que l’estadi de Prada 
de Moles «farà més que futbol cada 15 
dies», fent èmfasi en el fet que es trac-
ta d’un projecte que es preveu que ser-
veixi per dinamitzar Encamp, motiu 
pel qual també es busca que s’hi pu-
guin celebrar esdeveniments i altres 

dinàmiques esportives. I exposa que 
l’estadi que la federació edifica al cos-
tat, serà «una instal·lació diferent amb 
les seves característiques». La cònsol 
manifesta que la corporació «tenim 
molta il·lusió en aquest projecte», tot 
comentant que l’adequació del camp 
de futbol realitzada en mandants an-
teriors «va permetre poder acollir l’FC 
Andorra» i la iniciativa encaixa a la 
perfecció amb la línia estratègica de 
pla director per fer d’Encamp una vi-
la de l’esport. «Tenim dues opcions, o 
ens quedem com estar o fem un pas 
endavant i aprofitem l’embranzida 
que ens aportarà a curt termini una 
gran reactivació econòmica», posa de 
manifest. Tanmateix, comprèn «el ne-
guit» que pot generar a la població el 
projecte i assimila la situació amb la 
construcció del Funicamp, pel qual 
es van invertir aproximadament vint 
milions d’euros de l’època, i «crec que 
al cap de poc temps es va veure que si-
tuava la vila a peu de pistes i donava 
un alt valor», apunta la cònsol major 
encampadana. H

És el topall que ha fixat el 
comú per no posar en risc 
les finances comunals

NOU PROJECTE

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY



el Periòdic News
E N G L I S H  E D I T I O N M O N  1 0

Anyone looking for information 
on the Catalan independence pro-
cess will not be disappointed, and 
anyone looking for information 
on the country’s role in this pro-
cess, including the BPA crisis, will 
not be disappointed. Andorra and 
many economic and political re-
presentatives appear in many pa-
ges of Carlos Quílez’s book The 
counterattack(Peninsula), with 
names and surnames and all the 
luxury of details, and not exactly 
very well placed.

–How is the book selling?
–I have a good feeling because it’s 
being talked about a lot and is being 
used in the media, although I don’t 
have any specific data yet.

NÚRIA PUENTES

33 Carlos Quílez, with the 
book “The counterattack” in 

his hand.

«The actions 
of the previous 
government were 
marked by personal 
and political 
cowardice, and 
that conditioned 
everything»

Interview with the writer Carlos Quílez 3 The role of Andorra in the process of independence of Catalonia

«Andorra has protected the Catalan bourgeoisie 
that aligned itself with independence»
CARLOS QUÍLEZ Journalist and writer

Andorran reality you discovered?
–The political quarrels, the perso-
nal quarrels of some big families 
and this will of «everything that ha-
ppens here, that doesn’t come out 
of here». Journalism makes sense 
when you find someone who won’t 
let you do your job. It’s true that I’ve 
been able to talk to a lot of people 
from a variety of backgrounds, but 
a lot of people haven’t wanted to 
and I don’t understand that fear of 
showing up, maybe because they’re 
hiding something.

–You can also explain why being 
a small country where everyone 
knows each other costs more.
–That must be it.

–There has always been talk of Spa-
nish sewers, but in the book we talk 
about the sewers of the Andorran 

–Didn’t anyone call you angry from 
Andorra?
–Well, no, neither angry nor gra-
teful. A friend, even though they 
don’t count, told me that I was very 
brave.

–What does Andorra seems in the 
Catalan process?
–It paints a lot, in fact, everything 
important from the beginning of 
the conflict, when the role of Ando-
rra is fundamental. The first battle 
between the hardest independen-
ce and the most rancid Spanish-
ness began to be played in Andorra 
shortly before the intervention of 
the BPA.

–Is it surprising that it paints so 
much with the historical spirit of 
neutrality that the country has had?

–Neutral and invisible. The An-
dorran government does not like 
to be talked about too much. Ins-
tead, I think transparency is good 
and things need to be known. This 
opacity of what is happening in An-
dorra is a fact that we journalists 
must fight against. The relations-
hip between Andorra and the pro-
cess stems from the will of the Spa-
nish patriotic police, and we have 
the evidence of the policeman who 
interviewed Joan Pau Miquel. This 
is a revealing conversation, as he 
asks for information from pro–in-
dependence politicians and threa-
tens to charge his bank if he does 
not. And that is now being resolved 
in the Court, one of the most relia-
ble institutions in the country, as 
far as I understand.

–What surprised you most about the 

EL PERIÒDIC
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Interview with the writer Carlos Quílez 3 The role of Andorra in the process of independence of Catalonia Pages 1 and 2LLL

«The Andorran 
economic and 
political power does 
not like to be talked 
about too much, 
perhaps because 
they are hiding 
something»

«There are still many 
opaque funds left in 
the country’s banks, 
undeclared money 
that can come from 
crime»

system. Which are?
–Compensation transactions, 
which are very present in the trial 
that is being held in the case of BPA, 
show all the indications of being 
reprehensible from an ethical po-
int of view. But they were legal be-
cause the legal system allowed it 
and the bank controller endorsed 
it. Sewers would be, metaphorica-
lly, all those practices that only in a 
structure very marked by shielding 
and opacity such as the Andorran 
could be done. Another example is 
tobacco that is not used to make to-
bacco. This does not happen in any 
country, although I do not want to 
make any judgments in Andorra, 
an extraordinary country where I 
hope to return for skiing. Some of 
the discussions that took place in 
Madrid or Barcelona were actually 
taking place in Andorra. The Pujols’ 
money was in Andorra, BPA black-
mail took place in the country, and 
clearing operations with much of 
the Catalan bourgeoisie took pla-
ce in Andorra. The relationship bet-
ween large financial families and 
the country’s politics is striking.

–Has the role of Andorra favored any 
part of the independence process?
–Andorra has been the protector of 
the Catalan bourgeoisie, which at 
the last minute and for convenien-
ce has aligned itself with indepen-
dence. The paradigmatic case is the 
Pujols, apart from other families, 
who were not initially pro–inde-
pendence, some even Spanish, and 
who have changed their position in 
recent years.

–The book states that the problem in 
Andorra is not BPA, but all the banks 

and drug trafficking. Is that still the 
case?
–Andorra is no longer a tax haven, 
but it has been and tax evasion was 
not legalized. Now I can no longer 
get here with a briefcase full of co-
ves and deposit them in a bank. But 
it is true that there are still many 
funds of opaque origin in all finan-
cial institutions, money that is not 
declared, so that some may come 
from criminal activities, and this 
money is still in Andorra.

–According to you, the Americans 
wanted to overthrow the gover-
nment and as they could not, they 
did it with BPA. Do you think that all 
banks should have collapsed?
–I don’t know if BPA is a victim, but 
it has carry the can. BPA’s allegedly 
irregular operations were common 
in all banks. This fixation with BPA 
is striking, of course. I do not know 
if they are guilty or not and I am 
very much waiting for the decision 
of the Court of Cortes.

–How would you describe the role of 
the Government in this whole mat-
ter?
–The action of the Government at 
that time was marked by personal 
and political cowardice, which con-
ditions all events. The political lea-
ders of the country were the main 
stakeholders who did not know 
certain practices, historically it has 
been so, but in this case in a special 
way. In no country in the world that 
has been a tax haven, which is in 
charge of the Finance portfolio, is 
it safe if certain unclear practices 
were proven. It’s amazing that this 
has happened. So, I come up with 
ideas, and to see them flush it out, 

a small novel.

–Details the case of a Dutch launde-
rer based in Andorra, a rather ‘curi-
ous’ individual ...
–Indeed, he is a very curious indivi-
dual, especially because of his rela-
tions with the top of the judiciary at 
the time. It’s amazing how someo-
ne in charge of a judicial structure 
does business with a man involved 
in smuggling or drug trafficking. 
And besides, by chance, this gentle-
man is acquitted and has obtained 
nationality. These are the strange 
things those Andorran sewers do 
not want to be known.

–In the book you make serious accu-
sations. Could anyone demand you?
–We always have this risk as journa-
lists. With more than thirty years in 
the black chronicle, I’ve only had 
to go to court two or three times, 
and I’ve always won. But if anyone 
thinks I’ve overreacted or said some-
thing wrong, we’ll see you in court. 
At the moment I have no news in 
this regard. I must say that before 
it was published, the text has been 
revised up to five times by the pu-
blishing house’s legal department, 
which has a prestigious reputation, 
and has concluded that it was im-
maculate from that point of view.

–Will he return to Andorra soon wit-
hout fear of retaliation?
–We always have this risk as journa-
lists, it is part of the salary. In fact, 
I will come very soon because I in-
tend to present the book in Ando-
rra, because I know there is inter-
est, but we will have to wait until 
the effects of the pandemic and this 
new variant improve. H

it’s really fun.

–Spanish sewers?
–They have all the numbers to be 
behind the creation and dissemi-
nation of the FinCEN note with the 
aim of punishing those who did 
not provide information about the 
pro–independence and kneeling 
the bourgeoisie that had aligned it-
self with this movement, and that 
was necessary discredit before pu-
blic opinion.

–How would you describe it all?
–I think it was played dirty by both 
sides, but the one who played the 
dirtiest was the one who had the 
most trade and the most means to 
play dirty, which was the Spanish 
state. On both sides of the process, 
it acted in a brutal way, but on the 
pro–independence side, all its irre-
gular capacity was put on the ta-
ble. Spain, on the other hand, put 
in place legal and illegal actions 
of dirt, but some jokes were kept, 
while independence did not have 
any. For example, the armed forces 
or the use of multinational agree-
ments.

–The book describes it as a thriller. 
So who’s the bad guy in the movie?
–It’s a book of books. A character co-
mes out around him who revolves 
around a lot of the dirt, which is Mr. 
Villarejo, and from whom an ency-
clopedia could be written. But ea-
ch chapter has its things, for exam-
ple when I explain that the Spanish 
sewers wanted to charge President 
Puigdemont, although in the end 
they did not succeed, but they tried. 
That is, each chapter has its good 
and its bad, because each chapter is 
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Les estacions d’esquí i Naturland 
tornen a les xifres prepandèmia

BALANÇ DE NADAL

L
es estacions d’esquí de Grand-
valira i Vallnord tornen a re-
flectir unes xifres d’ocupació 
similars o bé superiors a l’èpo-

ca prepandèmia, juntament amb Na-
turland que aconsegueix que la des-
pesa mitjana dels clients sigui un 
60% superior que el 2019. 

GRANDVALIRA
Tanca les vacances 
amb 342.000 visitants
Grandvalira Resorts ha esdevingut 
una vegada més una de les destina-

33 L’estació de Grandvalira.

GRANDVALIRA

L’ocupació durant el període nadalenc ha estat lleugerament superior a la temporada 2018-2019

VALLNORD
Recupera les dades 
d’ocupació del 2019
L’estació de la Massana va fer un ba-
lanç positiu de les setmanes nada-
lenques. Vallnord – Pal Arinsal tan-
ca amb un total de 85.000 esquiadors 
durant els 17 dies festius. Aquestes 
xifres suposen la recuperació de les 
xifres d’ocupacions respecte de la 
temporada anterior a la pandèmia. 
L’estació ha pogut respectar també 
quasi a la totalitat les seves previsi-
ons d’obertura.

Les grans precipitacions a inicis 
de temporada han permès mantenir 
les pistes en molt bones condicions i 
oferir, exceptuant dos dies, el 100% 
de les pistes obertes. Pel que fa a les 
activitats alternatives, aquestes tam-
bé han rebut un gran nombre de visi-
tants per les persones que han volgut 
gaudir de la neu d’una forma alter-
nativa. Durant les vacances de Nadal, 
l’estació ha pogut estrenar les Moon-
Bikes i el Big Air Bag, a més de les altres 
14 activitats alternatives.

NATURLAND
Els visitants baixen un 
20%, però incrementa 
la facturació
Naturland va cloure ahir el període 
de vacances de Nadal amb una fac-
turació lleugerament superior a les 
mateixes dates que la darrera tempo-
rada anterior a la Covid (2019 - 2020). 
El descens de visitants ha estat apro-
ximadament d’un 20% respecte del 
mateix període de fa 2 anys, princi-
palment per la limitació i control 
d’aforament a les activitats (tal com 
es va fent des de l’estiu 2020), i per-
què el parc d’animals està tancat i no 
es comptabilitzen aquestes visites.

No obstant això, el centre ha acon-
seguit que la despesa mitjana dels cli-
ents sigui un 60% superior, i d’aques-
ta manera, es manté la tendència i 
l’estratègia comercial marcada per la 
nova direcció des de l’estiu passat, en 
què es prioritza el servei als clients, 
el control d’aforament, la diversifi-
cació d’activitats i una oferta variada 
a la restauració. 

Totes les activitats han estat en 
funcionament durant 16 jornades, 
del 25 de desembre al 8 de gener, 
amb una mitjana de 550 clients dia-
ris (uns 8.500 en total). Només ahir, el 
Tobotronc va haver de tancar al mig-
dia a causa de les precipitacions. H
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cions preferides per a les vacances 
de Nadal, les quals ha tancat amb un 
balanç satisfactori. Entre Grandva-
lira i Ordino Arcalís, s’han registrat 
342.000 visitants entre el 20 de de-
sembre i el 9 de gener, la qual cosa 
suposa una mitjana de 16.300 esqui-
adors diaris, sent el 30 de desembre 
el dia que més afluència hi va haver 
amb 27.000 esquiadors.

Aquestes dades suposen una dava-
llada de visitants respecte a la tempo-
rada 2019-2020, en què es va arribar 
a superar els 19.000 visitants de mit-
jana per dia. Cal remarcar que, més 
enllà de la situació pandèmica, en el 
període nadalenc de fa dues tempo-
rades, els dies de Nadal, Sant Esteve 

i Cap d’Any van caure entre setma-
na, fet que va incentivar més dies fes-
tius i, per tant, més afluència. A més, 
cal destacar que en aquella tempo-
rada es van assolir uns registres rè-
cord d’ocupació. En comparació al 
període nadalenc de la temporada 
2018-2019, la freqüentació d’aquest 
Nadal ha estat lleugerament superi-
or. Tal com va explicar  el director ge-
neral de Grandvalira – Nevasa, Juan 
Ramón Moreno, «gràcies a la imple-
mentació de l’estratègia dels preus 
dinàmics, la qual ha portat a un aug-
ment del preu mitjà del forfet, hem 
compensat la davallada de freqüen-
tació del 13% respecte a aquella tem-
porada històrica».

ELS PASTORETS

33 Una escena d’Els Pastorets.

Els Pastorets abaixen el teló amb la 
satisfacció de la direcció pel resultat

Un any més, i ja en van 28, Sant Ju-
lià de Lòria ha pogut gaudir de la re-
presentació d’Els Pastorets a la se-
va parròquia. Cristina Pericas, que 
enguany ha estat al capdavant de 
l’obra, fa un balanç positiu de l’expe-
riència: «Ha sigut un viatge molt mà-
gic i molt emocionant per mi, de po-

der haver estat a l’altra part aquest 
any i viure tot aquest procés des de 
la meva idea». Cal recordar que, en 
aquesta ocasió, s’ha transformat el 
text de Folch i Torres en un musical, 
repte que va ser ben rebut pels actors 
participants, segons va destacar Pe-
ricas. «Recordo que quan vam arri-
bar a l’octubre i vam dir que aquest 
any cantaríem, ballaríem i actuarí-
em, tothom tenia cara de por i de 
misteri», va compartir la directora, 
que va posar en relleu la «valentia 
de tots els participants per llançar-
se a aquesta proposta, que era nova i 

que ningú sabia com anava a sortir».
Així mateix, la direcció també 

comparteix que la resposta del pú-
blic a la nova versió ha estat molt po-
sitiva. En aquest sentit, des del Comú 
de Sant Julià de Lòria van compartir 
que al llarg de les quatre representa-
cions havien assistit a l’auditori Cla-
ror 750 persones, i que les funcions 
del 2 i 6 de gener van exhaurir les 
entrades. Quatre funcions que no 
es van haver d’alterar a causa de la 
pandèmia més enllà de les restricci-
ons inicialment establertes, pel fet 
que només hi va haver un positiu en 

Pericas destaca «la valentia» 
dels actors per haver fet 
front al repte del musical

CULTURA

L. L.
ESCALDES-ENGORDANY

Les precipitacions 
a inicis de temporada 
han permès mantenir 
les pistes en bones 
condicions 

covid la darrera jornada i aliè a la 
funció. «Crec que hem tingut molta 
sort, i no sé si ha sigut per Nadal o la 
màgia del teatre, però jo encara no 
em puc creure que no haguem tin-
gut més positius», va reconèixer Pe-
ricas, que va posar en relleu la res-
ponsabilitat de tots els implicats en 
l’obra per cuidar-se i vetllar pel com-
pliment de les mesures.

Per tot plegat, la directora assegu-
ra que el resultat ha estat «molt gra-
tificant», i davant la pregunta de si 
s’animaria a repetir en aquest càr-
rec, va declarar que «No sé si l’any 
que ve es repetirà o si m’escolliran 
a mi o no, però per mi sempre és un 
honor venir a la meva parròquia a 
treballar, i més en un projecte tan 
popular i tradicional com és Els Pas-
torets». H
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Petits anuncis
Filter i Rossell, 4 (Edifici La Torre)
AD700 Escaldes-Engordany

Anuncis per fax
736 210
Anuncis per telèfon
736 200
Anuncis per e-mail
comercial@elperiodic.ad
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ANDORRA LA VELLA, ELS MARGINETS
Pis de 4 dormitoris, sense mobles amb plaça de 

garatge i traster 1000 euros

ANDORRA LA VELLA, CIUTAT DE VALLS 
Pis de 2 dormitoris, sense mobles reformat 650 euros

ESCALDES-ZONA HOSPITAL 
Pis de 3 dormitoris, sense mobles 1000 euros

Plaça per cotxe petit 55 euros

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos
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Cerca personal pel departament 
tècnic:

- TÈCNIC EN EXTINTORS
- TÈCNIC AJUDANT

Ofereix:

- Jornada laboral completa
- Sou a determinar segons experiència

Enviar currículum a:
vallsegur@andorra.ad

Jedy Serveis
Proveïm personal qualificat, 

comptem amb tu!

Neteja, reparacions, manteniment, cura de gent gran, 
animació infantil, cura dels petits i molt més

Demaneu pressupost sense compromís!

38 38 98 Jedyserveis@gmail.com

Estem amb tu en tots els imprevistos 
del dia a dia!

SELECCIONA

Interessats truqueu al telèfon 824957
fornelies@me.com

REPARTIDOR       FORNER

feina

Fleca Font Ordino
Selecciona

FORNER 
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

Fleca Font Ordino
Selecciona

ADMINISTRATIU/VA -
AUXILIAR COMPTABLE
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

O R D I N O O R D I N O

Empresa referent, selecciona personal de seguretat 
per al nostre departament del Pas de la Casa.
Per entrevista, contactar per telèfon al número 
802200.
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«Amb les jugadores estem sortint a poc 
a poc des de baix, i ho fem de la mà»
JOSE MARTÍN ‘GUTI’ Seleccionador sub-19 femení

DAVID SANSALONI
ESCALDES-ENGORDANY

@DavidSG26

Futbol 3 Entrevista a Jose Martín ‘Guti’ LLL

FA
F

33 La selecció sub-19 celebra la victòria contra Moldàvia (1-0) en l’últim partit del preeuropeu.

venen corrent cap a la banqueta i dic 
«sí, sí, ha sigut gol» (riu).

–Quan xiula l’àrbitre i es materialitza...
–Una cosa indescriptible. Tenia dos 
reptes quan vaig agafar la selecció, 
que eren guanyar amb l’absoluta, que 
va passar just un mes abans, i guanyar 
un partit oficial amb la sub-19. Quan 
veus que realment ho has aconseguit, 
després de lluitar-ho i somiar-ho tan-
tes vegades, caminava pel camp com 
si pesés 50 quilos menys (riu).

–Ha tractat amb jugadores com Mora-
tó o Ruzafa. Quin efecte pot tenir en les 
més joves aquests exemples?
–De petit ho veus molt lluny, el fet 
d’arribar a ser professio-
nal, sobretot les no-
ies més joves del 
país.  Aquests 
casos fan que 
aquestes ne-
nes puguin 
veure que si es 
treballa es pot 
arribar, i que 
hi ha opcions 
que ara són tan-
gibles. Es pot sor-
tir del país, viure a 
fora, i poder gaudir 
de l’esport que 
t’agrada.

–És conscient de la influència que pot 
tenir vostè en aquestes jugadores?
–I tant. És recíproc. Tot el que soc i tot 
el que sé com a entrenador és gràcies a 
elles. He après moltes coses de les me-
ves jugadores, ja que són noies que te-
nen una predisposició i un compro-
mís brutal. Venim del fang, i ara es-
tem registrant èxits, victòries amb les 
seleccions, però abans no era així, i es-
tem sortint a poc a poc des de baix, i 
ho fem de la mà. Estic molt agraït que 
es recordin de mi i això és el més ma-
co per a un entrenador.

–Com a seleccionador, té algun som-
ni?
–No té res a veure amb el futbol, pe-
rò m’encanta que el 70% o el 80% del 

meu equip està estudiant la se-
va carrera o l’han acabat. Ai-
xò és una passada, fins i tot 

més que qualsevol victòria 
amb la selecció, el fet de 
poder veure que seguei-

xen formant-se i que te-
nen ambicions, uns rep-
tes a assolir. D’altra ban-
da, m’encantaria veure 
cada vegada més jugado-

res jugant a l’estranger, 
perquè trobo que aquest 
fet farà pujar el nivell de la 

selecció i elles gaudiran 
d’una experiència 

maquíssima. 
H

«És posar-se la 
samarreta de 
la selecció, i es 
transformen. 
Saben que és una 
oportunitat d’or»

però és veritat que va haver-hi alguna 
jugadora que va passar aquella tarda 
ben malament.

–Com van aconseguir passar d’estar 
tan baixes d’ànims, a sortir per totes 
davant Moldàvia?
–Els hi vaig insistir molt en el fet que 
en aquesta vida no tothom té sempre 
una segona oportunitat, i nosaltres 
la teníem. Era el moment de deixar 
la resta, i pensar que som un equip 
que, tot i els hàndicaps, hem compe-
tit. Érem uns privilegiats, que teníem 
una altra oportunitat, davant la nos-
tra gent i contra un rival amb el qual 
teníem opcions de victòria.

–Quan va veure que la pilota va entrar, 
què va sentir?
–Se’m va posar la pell de gallina. Quan 
va entrar, que a més ho va fer a poquet 
a poquet, la sensació va ser brutal. 
Aquí m’adono que totes les jugadores 

selecció més jove, amb quatre cadets 
en l’11 inicial, però és veritat que elles, 
és posar-se la samarreta de la selecció, 
i es transformen. Saben que és una 
oportunitat d’or, que estem escrivint 
la nostra història i això és molt maco. 
Intentem que li donin el valor que té 
el fet de poder representar el teu pa-
ís. Això és el que marca la diferència, 
el sentiment de pertinença que tenen 
amb la selecció nacional.

–Estem veient alguns fruits de la fei-
na ben feta de molts anys enrere, no?
–Exactament. Fa anys era un projec-
te molt innovador, hi havia molt per 
fer. Ens vam involucrar molt, i elles 
també, i és una passada el compromís 
que tenen aquestes noies. Ho hem fet 
de la millor manera que hem pogut i 
hem sabut.

–El primer partit es perd amb Gal·les, 
un rival massa superior. Quines sen-
sacions van tenir en acabar?
–Gal·les tenia el 80% de l’equip jugant 
en filials de Premier League. En aca-
bar la sensació va ser molt bona, i vaig 
sortir molt content perquè al final 
l’objectiu era competir, i es va fer. El 
que em feia por era el desgast, tant fí-
sic com mental. El desgast mental, so-
bretot, era perillós, ja que són noies 
molt joves, i l’endemà vam organit-
zar jocs, vam fer broma, i vam fer co-
ses perquè poguessin desconnectar.

–I després va arribar Albània i derrota 
en l’últim minut. Va pesar més?
–Aquesta derrota ens va fer mal, i més 
després de lluitar tot el partit. Els vaig 
dir que el futbol té aquestes coses, i 
s’han d’acceptar, i el que has de fer és 
mirar endavant. Encara ens queda-
va l’últim partit, on teníem opcions, 

Jose Martín, més conegut com a Gu-
ti dins de l’àmbit futbolístic, és actu-
al seleccionador absolut, i també sub-
19, femení, i en cosa d’un mes va re-
gistrar dues fites històriques per a 
l’esport del país. L’absoluta, després 
de dos anys sense competir, es va im-
posar a Liechtenstein amb golejada 
(2-4), mentre que la sub-19 va aconse-
guir la seva primera victòria, en el seu 
debut en competició oficial UEFA, da-
vant Moldàvia (1-0).

–Qui és José Martín?
–Sempre he sigut un apassionat del 
futbol. A poc a poc vaig començar a 
vincular-me al futbol femení, fins que 
em va sortir l’oportunitat de portar la 
selecció absoluta femenina i l’Enfaf, 
vaig assumir el repte, i fins avui.

–Quants anys fa d’això?
–Aquesta és la meva sisena tempora-
da com a seleccionador nacional, i 
vinculat al futbol femení la vuitena.

–Com està veient aquesta evolució del 
futbol femení al país?
–Sobretot en els tres o quatre últims 
anys ha crescut molt, a més de mane-
ra exponencial. La Covid-19 no ens ha 
ajudat pel que fa a la captació, però de 
cara al futur m’agradaria organitzar 
un cop a l’any la festa del futbol feme-
ní, i aprofitar per fer una jornada que 
fos festiva per a totes les noies, amb 
partit de la selecció absoluta inclòs.

–Amb la sub-19 van fer un debut inter-
nacional molt positiu.
–Fins i tot a mi em va sorprendre, per-
què anàvem molt justos d’efectius i 
pel que fa a mitjana d’edat vam ser la 
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ESPORT 3 COPA DEL MÓN DE LILLEHAMMER

Roger Puig afronta a partir de 
demà el Mundial de Noruega

R
oger Puig competirà a 
partir de demà i fins el 
23 de gener en els Mundi-
als de Lillehammer, ajor-

nats l’any passat. Les proves comen-
cen demà amb els entrenaments de 
descens i finalitzaran el dia 23 amb 
un paral·lel. Durant l’última setma-
na, amb la col·laboració de Grandva-
lira, Puig ha pogut entrenar a la pis-
ta de l’Avet amb condicions exigents 
com les que es troba habitualment 
al circuit de la Copa del Món, i que 
han servit per preparar-se per l’esde-
veniment.

Divendres passat, part de l’equip 
de Puig començava el viatge de tres 
dies amb vehicle cap a Noruega per 
portar tot el material amb furgone-
ta i remolc per evitar els costos del 
sobrepès de l’avió i disposar de tots 
els parells d’esquís per afrontar les 
curses en totes les modalitats: des-
cens, supergegant, supercombina-
da, gegant, eslàlom i paral·lel.

La prova s’havia de disputar l’any 
2021, i per culpa de la pandèmia es 
va ajornar a aquest gener. Tot i ai-
xò, l’esdeveniment continua amb el 
nom de Mundials de Lillehammer 
2021. Per primer cop a la història 
d’uns Mundials, tindran un format 
multidisciplinari, i també hi partici-
paran l’esquí de fons i el surf de neu.

La prova, la segona més impor-
tant en el món dels esports d’hivern 
després d’uns Jocs Paralímpics, en 
què els esportistes participen repre-

33 Roger Puig, en competició.

FAE

Totes les proves es disputaran sense públic i els esportistes hauran de passar quatre controls

sentant els seus països, es vol assem-
blar a uns Jocs, i per això disposaran 
d’un ressò mediàtic i organitzatiu 
semblant. 

L’encara persistència de la covid 
per tota Europa obliga a fer totes les 
proves sense públic, deslluint l’es-
forç de l’organització. A més, tots els 
esportistes i tècnics hauran de pas-
sar un mínim de quatre controls en-

tre proves PCR i testos d’antígens.
D’altra banda, ahir es va disputar 

el segon eslàlom de la Copa d’Euro-
pa masculina a Alemanya. Àxel Este-
ve i Àlex Rius van tornar a mostrar 
un bon esquí, tot i que finalment Es-
teve va acabar en 35a posició i Rius 
no va poder completar la segona mà-
nega. El guanyador va ser el britànic 
Billy Major. H
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Llovera: «El Dakar 
2022 ja és història»

Vicky Jiménez cau
a la final de Bendigo

RAL·LIS 3 Albert Llovera i els res-
ponsables de l’equip Fesh Fesh 
van decidir abandonar el ral·li 
Dakar 2022. «És una decisió difí-
cil de prendre, però era evident 
que era impossible continuar; 
no s’ha pogut evitar, el Dakar ja 
és història», va afirmar el corre-
dor andorrà. Mentre ahir el ral-
li va arrencar de nou després de 
la jornada de descans, Llovera 
i l’equip van tornar cap a casa, 
després de tres dies intensos de 
treball per part dels mecànics i 
de reunions per part de Llovera.

TENNIS 3 Vicky Jiménez va per-
dre ahir la final de l’ITF de Ben-
digo, a Austràlia, contra la belga 
Ysaline Bonaventure. La tenis-
ta andorrana va plantar cara al 
primer set, amb 3-6, però en el 
segon va patir davant l’experi-
ència de Bonaveture, que es va 
imposar per 1-6. Tot i la derro-
ta, Jiménez arriba amb bones 
sensacions a la primera ronda 
prèvia de l’Open d’Austràlia, on 
s’enfrontarà a la russa Anastasia 
Zakharova, l’actual 226 del ràn-
quing WTA.

Àxel Esteve, 35è 
al segon eslàlom de 
la Copa d’Europa 
masculina disputat a 
Alemanya

FOTOESPORT

33 El podi de la jornada.

Les GSeries 2022 s’estrenen
amb emocions fortes

MOTOR 3 CURSES SOBRE GEL

Nil Solans (Giand), Romain Di-Fan-
te (2RM - Clio ICE Trophy), Jose Roger 
(SBS), Maxime Emery (Carrera 1 - ICE 
Gladiators) i Cristian España (Carre-
ra 2 -ICE Gladiators) van ser els pri-
mers vencedors de les Crèdit Andor-
rà GSeries.
 El meeting es va disputar a la pista 
del Circuit Andorra amb un ambient 
hivernal, però agradable gràcies a la 
presència del sol. La temperatura es 
va mantenir estable per sota de 0°C, 
mentre que el sempre temut vent no-
més va fer acte de presència en la part 
final de la jornada i de manera mode-
rada.
 En el meeting inicial de la tempo-
rada 2022 en el Circuit Andorra, cal 
destacar la presència de Dani Sordo 
(que va patir un trencament del mo-
tor a l’inici i una topada al final), Yo-
han Rossel, Christine Giampaoli i els 
joves de l’Automòbil Club d’Andor-
ra (ACA), Àlex Sito Español i Raül Fer-

Dani Sordo pateix un trencament del motor del seu 
Giand a l’inici de la trobada i una topada al final

EL PERIÒDIC
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previstos d’última hora, al Circuit 
Andorra, cal destacar els campions 
de la passada edició, Cohete Suárez 
(Giand) i Yan Le Poitier (SBS), a més 
dels germans Porté (Frank i Ian), pro-
tagonistes entre els 2RM, a la recta 
final de les Crèdit Andorrà GSeries 
2021, la categoria més castigada per 
les absències obligades.

Els pilots que es van instal·lar al 
paddock del Circuit Andorra, 60 en 
total, es van trobar amb un paisat-
ge completament blanc, a causa de 
la neu que va caure en els dos dies 
previs a la G1. Quant a la pista de les 
instal·lacions del Port d’Envalira, la 
inversió tèrmica va fer que l’equip de 
pista hagués de treballar de valent. H

L’equip Synapse-Finisseur 
debuta a la Challenge Plana 

El debut del Synapse-Finisseur, que 
es va dur a terme ahir, va ser tot un 
èxit. Els 11 corredors de l’equip amb 
seu a Andorra van participar a la pri-
mera etapa de la Challenge Plana, 
un circuit que consta de set etapes i 
que es disputa a la província de Cas-
telló. La primera cursa, de 67 quilò-
metres, va tenir lloc a Vila-Real i va 
tenir com a protagonistes Carlos 
Latorre i Noel Ruiz, que van entrar 

amb el grup capdavanter. Una cai-
guda –sense incidència– de Gerard 
Curtó i un parell d’averies van men-
guar les opcions d’obtenir un bon 
grapat de punts per l’equip del Prin-
cipat, que va marxar de la ciutat es-
panyola «satisfet i amb la feina feta, 
sense lesions i amb la mirada posa-
da a la propera etapa a Sant Mateu». 
El Synapse-Finisseur és un equip co-
fundat per l’empresa de preparació 
esportiva Synapse Andorra i la mar-
ca de roba per a ciclistes Finisseur. H

Carlos Latorre i Noel Ruiz són els protagonistes de 
l’equip del Principat en la primera de les set curses

CICLISME 3 CHALLENGE PLANA

EL PERIÒDIC
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SYNAPSE ANDORRA

33 L’equip Synapse-Finisseur.

ré. També va ser al recinte andorrà, 
Gil Membrado, subcampió de les du-
es últimes edicions de la Crèdit An-
dorrà GSeries que, enguany ha deci-
dit no competir a les Crèdit Andorrà 
GSeries, a causa de coincidència de 
dates amb el calendari de Lituània de 
ral·lis.

Entre els que no hi van ser, per im-
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FUTBOL 3 LLIGA MULTISEGUR ASSEGURANCES

Dos gols de Bolívar i un de Garrido donen la primera 
plaça provisional a l’Atlètic Escaldes (empatat amb 
l’Inter). Això si, amb molts partit encara per disputar-
se d’aquesta primera jornada del 2022.

Atlètic 
Escaldes: 
2022 

a ritme 
de líder

RUBEN CALVO/RC AUDIOVISUALS

33 Foto superior: dos gols de Bolívar i un de Garrido donen la primera plaça provisional a l’Atlètic Escaldes 
(empatat amb l’Inter). Això si, amb molts partit encara per disputar-se d’aquesta primera jornada del 2022. Foto 
inferior: Bolívar dispara a porteria en el primer gol del partit que va marcar per a l’Atlètic d’Escaldes al minut 8.

U 
E Santa Coloma i At-
lètic disputaven ahir 
el primer partit de 
l’any. Un únic duel 

d’una jornada 11 a la qual els al-
tres tres partits es mantenen pen-
dents.

Al minut 7, s’avançaven els es-
caldencs. Pilota a la banda dreta 
per Bolívar, que signava el primer 
gol del 2022, fent passar la pilota 
per sota les cames de Silverio.

Poc després, ocasió d’or pels co-
lomencs per buscar l’empat. Cen-
trada des de la banda dreta d’Èric 
de Pablos que toca al cos d’Adri Ro-
drigues i fa que la pilota s’estavelli 
al pal d’Àlex Ruiz.

Però del que podia haver estat 
l’1-1 es va passar al 0-2. Acció, ara 
per la banda esquerra de Garrido, 
que superava per sobre la sortida 
de Silverio i ampliava la diferència 
al marcador.

Passada la mitja hora de joc, la 
UE va provar retallar diferències. 
Makoma, des de molt lluny prova-
va fortuna, però es trobava amb els 
punys d’Àlex Ruiz, que desviava a 
córner.

En la primera acció de la sego-
na meitat, però, la UE es tornava a 
posar dins el partit. Als 15 segons, 
Faysal resolia una pilota a l’inte-
rior de l’àrea i l’enviava al fons de 
la xarxa.

Només 5 minuts després, però, 
els colomencs perdien un home 
important per mirar de buscar la 
remuntada. Sebas Bertran, en una 
acció amb la defensa rival veia la 
targeta vermella. L’andorrà havia 
entrat just al descans. Tot això en 
una falta a favor. La pilota atura-
da, la volia enviar Álex Briega al 
fons de la xarxa, però Àlex Ruiz ce-
dia córner.

La superioritat numèrica, però, 
la va aprofitar l’equip escaldenc. 
Bolívar feia un gol molt bonic, des 
de la banda dreta i pràcticament 
sense angle. Era el seu doblet i tor-
nava a posar els 2 gols de diferèn-
cia al marcador.

Un marcador que ja no es mou-
ria i que deixaria l’Atlètic Escaldes 
com a colíder de la Lliga Multise-
gur Assegurances, això si, amb un 
bon grapat de partits per recupe-
rar-se. H

RUBEN CALVO/RC AUDIOVISUALS



Avui Demà

Núvols Variable Tapat Pluja Xàfecs Tempesta Neu VentAssolellat

el Periòdic d’Andorra20 Oci

6º/11º 2º/11º

el Periòdic d’AndorraOci

Les precipitacions 
perduraran tota la 
jornada, amb un 
màxim d´intensitat 
durant el matí, i més 
feblement a partir del 
migdia. Aquestes, 
seran més abundants 
a la meitat nord.

Demà a primeres 
hores del dia, el flux 
de nord mantindrà 
els núvols enganxats 
als cims de l´extrem 
fronterer amb 
França. Ràpidament 
es dissiparan i 
el sol prendrà 
protagonisme.

Precipitacions

AGENDA CULTURAL  MÉS INFORMACIÓ A WWW.AGENDA.AD

3 MÚSICA 3 LLETRES  3 TEATRE I DANSA 3 CONFERÈNCIES  3 EXPOSICIONS 3 ACTIVITATS INFANTILS       3 FESTES I TRADICIONS    3 CINEMA      3 DIVERSOS

3 ESTRENA DE ‘PLASTIC KILLER’, 
DE JOSE POZO
Darrer treball del director, productor i guionista Jose Pozo.
Es comptarà amb la presència de l’equip artístic per a la 
presentació i col·loqui.

DIA I HORA Dijous, 13 de gener, 20.00 h.
LLOC Cinemes Illa Carlemany
ENTRADA Activitat gratuïta però cal treure entrada 
als mateixos Cinemes Illa

3 HOMENATGE A ROSA MARI SORRIBES 
«LA PERVERSA CARÍCIA DE SATÁN»
Homenatge a Rosa Mari Sorribes, pionera en l’àmbit de la 
ficció nacional i mà dreta del director Jordi Gigó.
Es comptarà amb la presència d’Andrea Sánchez, qui ha 
estudiat la trajectòria professional de Sorribes i d’Hèctor 
Mas com a ponents de la xerrada.
Activitat en col·laboració amb el Cineclub de les Valls

DIA I HORA Dijous, 20 de gener, 21.00 h.
LLOC Centre de Congressos d’Andorra la Vella
EN COL·LABORACIÓ AMB Cineclub de les Valls
ENTRADA Activitat gratuïta però cal treure entrada

DILLUNS, 10 DE GENER DEL 2022

3 WEST SIDE STORY

Musical clàssic modern revisat per Ste-
ven Spielberg. Explica la història de les 
rivalitats i dels amors juvenils del Nova 
York del 1957, amb una banda sonora 
espectacular.

3 MATRIX RESURRECTIONS 3 MAMA O PAPA

Neo viu una vida normal i corrent a San 
Francisco mentre el seu terapeuta li 
prescriu pastilles blaves. Fins que Mor-
feo li ofereix la pastilla vermella i torna a 
obrir la seva men al món de Matrix. 

Flora i Víctor són els pares que tot nen 
voldria tenir: moderns, divertits i afec-
tuosos. Tot i això, tot es torça el dia que 
decideixen divorciar-se i apareix l’opor-
tunitat laboral amb què porten somiant 
tota la vida. 

3 THE KING´S MAN

Lluita a contrarellotge d’un home per 
aturar un grup dels pitjors malvats i 
ments criminals del món, que planegen 
desfermar una guerra per fer-se rics i 
matar milions de persones.

3 SPIDER-MAN NO WAY HOME

Spider-Man, és desenmascarat i no és ca-
paç de separar la seva vida noral dels ris-
cos que comporta ser un Super Heroi. 
Quan demana ajuda a Doctor Strange, els 
riscos passen a ser encara més perillosos 
obligant-li a descobrir el que realment sig-
nifica ser Spider-Man. 

La nostra recomanació

WWW.
Vegeu el vídeo promocional d’aquesta 
pel·lícula al codi QR

França, segle XVIII. En les albors de la Re-

volució Francesa, el prestigi d’una casa 

noble depèn sobre tot de la qualitat de la 

taula. Quan el talentós cuiner Manceron 

és despetxat pel Duc de Chamfort perd 

el gust per cuinar i decideix tornar a casa, 

al camp. Allà coneix la misteriosa Louise, 

que li torna la passió per la cuina.

DELICIOSO

ESTRENA

PEL·LÍCULES

E Dolenta       EE Regular       EEE Interessant       EEEE Bona       EEEEE Obra mestra

Cinemes Illa Carlemany
Av. Carlemany, 70. Escaldes-Engordany. Tel.: 892 040.  

Venda d’entrades anticipades.

DELICIOSO 17.45  20.00 vose  22.30

THE KING’S MAN   19.45  22.30

SPIDER-MAN: NO WAY HOME 17.30  19.00  22.15

MAMÁ O PAPÁ 18.15

WEST SIDE STORY     21.30

CANTA 2! 17.30  18.30

MATRIX RESURRECTIONS   20.30 vose  22.00

DELICIOSO EEEE
THE KING’S MAN EEE
MAMÁ O PAPÁ EEE
SPIDER-MAN: NO WAY HOME EEEE
WEST SIDE STORY EEEEE
CANTA 2! EEE
MATRIX RESURRECTIONS EEE
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Transports

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 
/ 17 / 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a diven-
dres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 
/ 16 / 18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

AVÍS IMPORTANT (803 789)
 Andorra-Barcelona: 

Andorra-Aerop.Toulouse-Est. Matabiau: 5.00, 10.00, 15.00h
Est. Matabiau-Aero. Toulouse-Andorra: 10.30, 15.00, 19.30h
* Obert les 24 hores. Consultar: 803 789

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport: 3.30 / 6.15 / 8.15 /
 11.15 / 13.15 / 15.15 / 16.15 / 18.15 / 20.15 / 22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
9.30 / 11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 / 21.30 / 23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 7.45 
/ 9.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 21.45 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra:6.15/8.15 
/10.15/11.45/13.45/15.45/18.15/20.45/22.15/23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

And.Estació T2 T1
5.00h 8.00h. 8.15h.
7.00h 10.00h 10.15h
9.00h 12.00h 12.15h
11.00h 14.00h 14.15h
13.00h 16.00h 16.15h
15.00h 18.00h 18.15h
17.00h 20.00h 20.15h

T1 T2 And.Estació
10.00h 10.15h 13.15h
12.00h 12.15h 15.15h
14.00h 14.15h 17.15h
16.00h 16.15h 19.15h
18.00h 18.15h 21.15h
20.00h 20.15h 23.15h
22.00h 22.15h 01.15h

DILLUNS, 10 DE GENER DEL 2022

DEGUT A LA CRISI SANITÀRIA ELS HORARIS 

DEL SERVEIS DE TRANSPORT S’HAN MODIFI-

CAT. CONSULTEU HORARIS ACTUALITZATS A 

LES WEBS O TRUCANT A LES COMPANYIES

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

Farmàcies de 
guàrdia

Dilluns 10 
F. Roser Miró 
C/ Maria Pla 14 
Andorra la Vella 

Tel. 867344

Dimarts 11 
F. Europea 

Av. Carlemany 105 
Escaldes-Engordany

Tel. 801868

Dimecres 12 
F. Margalef 

Av. del Pessebre 24 
Escaldes-Engordany

Tel. 821512

Dijous 13 
F. El Cedre 

Av. d’Enclar 32 
Andorra la Vella 

Tel. 723383

SUDOKU  

Solucions:
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Fàcil:

Normal:

Difícil:

Programació tv

ANDORRA TV

07:00
Club Piolet

08:00
InfoNeu

13:00
Roda de premsa del Govern amb 
l’actualització de les dades sanità-
ries i les mesures adoptades per la 
Covid-19

13:40
El Trànsit

13:45
Informatiu migdia

14:15
Dia E

15:00
Informatiu migdia

15:30
Recull setmanal

16:05
Becaris

18:00
El Trànsit

18:30
Informatiu France 24

19:00
El Trànsit

19:10
Club Piolet

20:10
El cafè dels matins

20:40
El Trànsit

20:45
Informatiu vespre

21:15
Dia E

22:00
Roda de premsa del Govern amb 
l’actualització de les dades sanità-
ries i les mesures adoptades per la 
Covid-19

22:40
El cafè dels matins

23:10
Informatiu vespre, El temps vespre

Roda de premsa del Go-
vern amb l’actualització 
de les dades sanitàries

13.00
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MARTIN IMATGE

Cada dia que el MoraBanc té partit a la Bom-
bonera baixa de les muntanyes per animar 
els espectadors, sobretot els nens. Quan aca-
ba hi torna i des de dalt els vigila.
 
–Com és el Brut?
–L’essència del Brut és ser agradable amb to-
thom. M’agrada molt trobar-me amb els nens 
que vénen a la Bombonera.

–És una mascota o és l’home de les neus?
–Sí, soc l’home de les neus, com el Ieti.

–Com ha viscut els positius en coronavirus 
que han patit molts jugadors de l’equip?
–Amb una mica de pena, perquè si ells no es-
tan bé i no es pot jugar, el Brut tampoc surt en 
acció. Tothom s’ha portat bé, però això no ha 
evitat que la covid hagi aparegut. Ho he patit.

–Fa temps que no hi ha partit a la Bombone-
ra, ho deu trobar a faltar.
–Sí, i tant, trobo a faltar la gent i els jugadors.

–Un dia de partit qualsevol a casa, què fa 
exactament?
–Baixo de la muntanya i intento arribar al 
pavelló mitja hora abans que comenci el par-
tit i, un cop allà, escalfo i relaxo la ment i el 
cos, perquè una vegada surto a la pista és un 
no parar. Intento tenir 10 minuts de calma.

–Un cop a pista, a qui li costa més entretenir, 
els adults o els nens?
–Per lògica un nen sempre estarà més engres-
cat, tanmateix  no em costa perquè la gent es-
tà receptiva, em sento estimat. Al principi, 
quan tapava, algú es queixava, mentre que 
ara s’aparten per poder veure.

–Creu que l’ha guanyat la gent?
–Sí, totalment, rotundament sí, estic bastant 
confiat. La gent demostra que m’estima.

–Un partit del MoraBanc sense el Brut seria 
complicat?
–Seria diferent, és un al·licient més, vaig de 
banda a banda, ara estic allà, ara aquí, ara ba-
llo. Pot passar que algun dia el Brut no hi si-
gui, així i tot la gent ho trobaria a faltar.

–Com ho fa per guanyar-se els nens?
–Xocar les mans i treure la part divertida.

«Faig escalfament i relaxo la ment 
i el cos, perquè després no paro»
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–Qui s’ho passa millor, ells o vostè?
–Els dos, sempre somric, sobretot quan em 
faig una foto amb un nen, m’ho passo bé.

–Com es porta amb els jugadors i tècnics?
–Molt bé, potser amb alguns més que amb al-
tres, però també m’aprecien i valoren el meu 
paper a la Bombonera, perquè ajudo que la 
gent estigui engrescada.

–Està en forma com ells?
–Home, no tant com ells, però sí que ho estic, 
sí. He de tenir fons, perquè quan torno més 
verd de l’estiu, em costa aguantar el partit. 
He de sortir a córrer per estar bé.

–Quan acaba el partit, cap a la muntanya?
–Doncs sí, jugo a la neu, pujo fins als cims, 
miro les muntanyes i el país des de dalt. Puc 
veure com es porten els nens. Fins i tot he es-
coltat algun pare que li deia al seu fill per pro-
curar que es portés millor. H

Brut
MASCOTA DEL MORABANC

No falta mai als partits 
del MoraBanc. El seu 
objectiu és ajudar 
l’equip a guanyar i 
entretenir els més 
petits.

PER
Albert 
Belis

8 420565 104005

08522
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